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Dagsorden for Det Kongelige Akademis eks-
traordinært bestyrelsesmøde, torsdag den 
19. august 2021 kl. 16:30-18.30 

Dato: 10.08.2021 Journal nr.: 48591 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen 

Deltagere: Mette Lis Andersen (MLA), Gitte Ørskou (GØS), Christian Bason (CB), 
Dan Stubbergaard (DST), Ditte Lysgaard (DS), Lone Feifer (LF), Jørgen Abild-
gaard (JA), Christoffer Harlang (CH), Sofie Beier (SBE), Mikkel Scharff (MS), Ole 
Sørensen (OSO) 

Øvrige deltagere: Rektor Lene Dammand Lund (LDL), Prorektor Svend Lawaetz 
(SLAW), Søs Holmdal (SHOL), Rikke Bjarnhof (RBJA), Mathilde Aggebo (MAGG) 
og Jakob Brandtberg Knudsen (JBK). 

Afbud: 

 

1. Godkendelse af dagsorden  

2. Godkendelse af referat (24. juni 2021) 

3. Orientering 

a) Orientering fra formand 
b) Orientering fra rektor 

4. Politisk aftale om flere og bedre uddannelsesmuligheder i hele Danmark 

a. Indhold i politisk aftale 

b. Den videre proces 

5. Bestyrelsens årsplan – opdateret 10. august 2021 

6. Eventuelt 
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Referat: Ordinært bestyrelsesmøde, tors-
dag, den 24. juni 2021 

Dato: 1. juli 2021   Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen 

Deltagere: Mette Lis Andersen (MLA), Gitte Ørskou (GØRS), Jørgen Abildgaard (JA), 
Christian Bason (CB), Dan Stubbergaard (DST), Ditte Lysgaard (DS), Lone Feifer (LF), 
Sofie Beier (SBE), Mikkel Scharff (MS), Ole Sørensen (OSO), Børge Madsen (BM), Kri-
sti Alma Nygaard Aspen (KA), Christoffer Harlang (CH) (t.o.m. punkt 4). 

Øvrige deltagere: Rektor Lene Dammand Lund (LDL), Prorektor Svend Lawaetz 
(SLAW), Søs Holmdal (SHOL), Jeppe Debois Baandrup (JBAA) (t.o.m. pkt. 4), Rikke 
Bjarnhof (RBJA) (under pkt. 4), Jakob Brandtberg Knudsen (JBK) (under pkt. 4) 
 
Dagsorden for det ordinære bestyrelsesmøde, torsdag, den 24. juni 2021, 
kl. 09.00 – 13.30   

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referat (Bestyrelsesmøde den 16. marts 2021) 
3. Orientering 

a) Orientering fra formand  
b) Orientering fra rektor, bilag  
c) Orientering om UIAs World Congress i København 2023, bilag 
d) Status på Covid-19 situationen 

4. Opfølgning på regeringens plan for uddannelser i hele landet 
a) Orientering om udtalelse fra bestyrelsen, bilag 

5. Kvartalsregnskab og prognose, bilag 
6. Status på strategisk udviklingsportefølje, bilag 
7. Ny vision og strategi (punktet blev udskudt til næste bestyrelsesmøde i 

september 2021). 
8. Forhold vedr. ”Sexisme/omgangsform – opfølgning på UMV og APV” 
9. Bestyrelsens årsplan 2021, bilag 

a) Information om Bestyrelsesmødet den 29.– 30. september 2021 
10. Eventuelt 
11. Frokost  

 

Referat:  

Ad. 1. Velkommen og godkendelse af dagsorden  

Bestyrelsesformand Mette Lis bød velkommen til bestyrelsesmødet og foreslog 
dagsorden ændret,  så punkt 7. ”Ny vision og strategi” udskydes til næste besty-
relsesmøde i september, pga. behandling af punkt 4, ”Opfølgning på regerin-
gens plan for udflytning af uddannelser”. Dagsorden blev godkendt.  



 
 

Philip de Langes Allé 10, 1435 København K T: +45 4170 1500 M: info@kglakademi.dk W: kglakademi.dk 2/9 

Det Kongelige Danske Kunstakademis Skoler for Arkitektur, Design og Konservering 

Ad. 2. Godkendelse af referat  

Referat blev godkendt uden bemærkninger. 

 

Ad. 3. Orientering 

a) Orientering fra formand 

LINKED: Status fra seneste møde i LINKED-styregruppen: Der er vedtaget en 
handlingsplan for arbejdet, som vil blive tilgængelig for bestyrelsen. (bilag) 

Formand for LINKED-styregruppen ønsker at forlænge programmet med to år. Vi 
kender endnu ikke udfaldet af dette.  

Rammekontrakt: Første møde om den nye strategiske rammekontrakt er afholdt 
i marts med Minister og bestyrelsesformændene fra hhv. Århus, Kolding og rek-
torer.  På mødet orienterede Ministeren om opmærksomhedspunkter: Grøn om-
stilling, viden og læring, parat til fremtiden og udflytning af uddannelser i hele 
landet. Der er møde igen med styrelsen til september. 

 

b) Orientering fra rektor 

Innomissions : Regeringen har afsat 700 millioner kr. til fire grønne missioner, 
og Akademiet har, i et stort partnerskab med alle universiteter, afleveret en 
roadmap, der vedrører CØ og tekstil. Et meget imponerende stykke arbejde, som 
lektor Else Skjold bl.a. har stået i spidsen for. Der er udbudt efter den 16. august 
2021, hvor partnerskaber skal formes. 

Ny økonomichef – Susanne Ladefoged tiltræder som ny økonomichef 1. august 
2021. Hun har en fortid i bl.a. Forsknings- og Uddannelsesministeriet, og senest 
som budgetchef på CBS. Vi ser frem til samarbejdet. 

Folkemødet 2021: 4 fra ledelsen deltog i Folkemødet, og Akademiet fik markeret 
sig med  gode diskussioner og debatter på Verdensmålenes scene.  

Afgangsudstilling åbnet på Akademiet den 22. juni 2021: Det er lykkedes med 
kort varsel og en stor indsats af medarbejdere og studerende at skabe en udstil-
ling, der står flot i forening med en digital udstilling.  

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 

 

c) Orientering om UIAs World Congress i København 2023, bilag 

Dette er et virkeligt ambitiøst projekt med professor Mette Ramsgaard i spidsen, 
hvor verdens førende forskere er blevet valgt ud og screenet til at kunne komme 
til København i juli 2023. Det er et projekt der kommer til at involvere en lang 
række forskere på Akademiet, og der deltager op til 10.000 arkitekter fra hele 
verden. Akademiet har skudt mange ressourcer ind i projektet. 

Bestyrelsen tog orientering om kongressen til efterretning. 
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d) Status på Covid-19 situationen. 

Vi regner med at alle nuværende restriktioner er ophævet efter sommerferien, 
og SU kommer til at drøfte nye samarbejdsformer og graden af hjemmearbejde i 
fremtiden.  

Bestyrelsen tog orientering om status til efterretning. 

 

Ad 4. Opfølgning på regeringens plan for uddannelser i hele landet.         

Mødets drøftelser forholdt sig til regeringens udspil og ikke den politiske aftale 
af d. 25.06.2021 mellem regeringen (Socialdemokratiet), Venstre, Dansk Folke-
parti, Socialistisk Folkeparti, Enhedslisten, Det Konservative Folkeparti, Nye Bor-
gerlige, Alternativet og Kristendemokraterne. 

MLA skitserede rammerne for drøftelse af punkt 4. Proces og indhold ville blive 
drøftet særskilt. LDL indledte med at orientere om det politiske set up, og gav en 
kort beskrivelse af arbejdet med interessentvaretagelse i denne sammenhæng, 
Det handler bl.a. om at byde ind på politiske dagsordener, når de vurderes at 
være relevante for Det Kongelige Akademi. Det gælder f.eks. senest muligheden 
for at at få flere studiepladser i forbindelse med COVID-19, hvor et enigt Folke-
ting gav et ekstraordinært særtilskud til at oprette 5000 nye pladser.  

Når Det Kongelige Akademi byder ind, er det med afsæt i bestyrelsens strategi. 
Der har været et særligt politisk fokus siden Akademiets dimensionering på 30 
pct. Som handler om at genopbygge Akademiet til bl.a. at have en større kritisk 
masse og volumen i antal af specialer. I forbindelse med dimensioneringen blev 
det nødvendigt at nedlægge specialer, f.eks. Industriel Design, og det ønskes 
undgået fremadrettet.  

Fokus har derfor været på at bevare og styrke de specialer, vi har i dag, samt ind- 
fri målene i handlingsplanen fra 2016 (”Et nyt fokuseret KADK”), der blandt an-
det handler om at blive bedre til at kommunikere med omverdenen, give flere 
teknologiske og erhvervsrettede kompetencer, og at arbejde med FNs Verdens- 
mål. Med det i bagagen varetages det Kongelige Akademis interesser.  

I den model der ligger i regeringens udspil får Det Kongelige Akademi ekstraor-
dinær mulighed for at oprette ca. 150 nye studiepladser over en femårig peri- 
ode i Kalundborg. Dette kombineres med at et tilsvarende antal studiepladser, 
der tidligere blev udbudt i København, udbydes i Kalundborg (modellen starter 
med 35 nye pladser og 35 pladser fra optag i København på bachelor. Senere, 
efter forventet frafald, bliver det til 25 nye pladser på kandidat og 25 pladser fra 
København.). Hvordan det præcist kommer til at lande, når den politiske aftale er 
vedtaget, ligger ikke fast.  

Der ser ud til at være et politisk bredt flertal for udflytning af uddannelser og de 
aktuelle forhandlinger koncentrerer sig primært om finansieringsdelen.  

Akademiet kan forventes at skulle tage stilling til et forslag om enten 1) at få op 
til ca. 150 nye studiepladser i Kalundborg, kombineret med et tilsvarende antal 
studiepladser, der kommer fra optaget i København eller 2) at blive dimensione- 
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ret med op til 10 pct. på tværs af hele Akademiet, hvilket betyder nedskæringer i 
aktuelle årsværk. Det kan vise sig at være op til 25-30 årsværk.  

Fra SU’s side er der udtalt en bekymring ved regeringsudspillet, hvis der skal fo- 
retages en 10 pct. dimensionering på Akademiet, da organisationen har været 
igennem flere afskedigelsesrunder de seneste år, som sætter markante spor i 
medarbejdernes motivation og i akademiets udvikling.  

MLA refererede til tidligere analyser og omverdens-analyser for Akademiet i 
årene 2015 til 2019, som har peget på en forventet mangel pa ̊ arkitekter, særligt 
byplanarkitekter, og nu byder muligheden sig for at få tilført flere arkitektstude-
rende, som Akademiet har arbejdet for i mange år.  

Formandskabet lægger sig op ad forslaget om at få lagt nye studiepladser oveni 
de eksisterende for at øge antallet af arkitektstuderende og flytte tilsvarende an- 
tal på kommende optag. Det kommer til at give nogle udfordringer, men rummer 
samtidig fornuftige potentialer i et fremtidsperspektiv. Det er et valg, som besty-
relsen skal træffe og det vil være hensigtsmæssigt med en bred tilslutning til 
den endelige beslutning.  

Bestyrelsesformanden understregede, at bestyrelsesmødet bl.a. skal bruges til, 
at få drøftet situationen grundigt og tilkendegive en fælles takt, der kan bruges i 
den videre proces.  

Der blev lagt op til en præmis om at få det bedste ud af den aktuelle politiske si-
tuation og samtidig skitsere tydeligt, hvor de faglige langsigtede udsigter samt 
udfordringer og muligheder ligger.  

MLA understregede, at der er lagt en åben ramme for selve uddannelsen i Ka- 
lundborg og at der ikke bliver tale om at flytte Byplanspecialet fra Holmen, men i 
stedet om en samlet gentænkning på tværs af arkitekturprogrammerne og hele 
Akademiet for at sikre et helhedshensyn.  

Bestyrelsesmedlemmerne drøftede efterfølgende punktet, hvor kommentarer og 
refleksioner blev delt.  

I centrum for drøftelserne stod spørgsmålet om mulige konsekvenser for den 
faglige kvalitet ved oprettelsen af et campus-site i Kalundborg. Nogle bestyrel- 
sesmedlemmer forholdt sig stærkt kritiske til, at det gældende udspil kunne be- 
tyde en opdeling af arkitektuddannelsen i to skoler.  

Der blev udtrykt dyb bekymring for, at en lokalitet i Kalundborg kan medføre et 
opgør med den helhedstænkning, som Akademiet er internationalt anerkendt 
for. Samtidig var der store betænkeligheder ved, om den tætte og relevante rela- 
tion imellem praksis og undervisning/forskning vil kunne fastholdes – og om der 
vil være udfordringer med rekruttering.  

Der blev også udtrykt stærk bekymring om, hvorvidt det stærke, faglig samlede 
campus vil blive udfordret ved at rykke studiepladser til Kalundborg. Dette vil 
skabe betydelige udfordringer for en faglig sammenhængende og helhedsori-
enteret skole, med stærk synergi og vidensdeling mellem fagets discipliner, hvor 
man efter mange års arbejde med sammenlægninger og fokusering på bredden 
på Akademiet, nu skal splitte dette op.  
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I forlængelse heraf var der også stor bekymring for, at en ny lokalitet i Kalund- 
borg vil trække for mange ressourcer fra medarbejdere på Holmen og alt i alt 
forringe kvaliteten i arkitektuddannelsen.  

Der var generel anerkendelse af de udtalte bekymringer og en enighed om, at 
der med en eventuel udflytning og nye pladser følger en række udfordringer.  

Samtidig var der en bred tilkendegivelse af, at det politiske mulighedsrum for- 
venteligt vil være ret begrænset og at det vil være mest hensigtsmæssigt med 
en pragmatisk tilgang til det politiske udspil, hvor man i en dialog varetager Aka- 
demiets interesser bedst muligt, herunder udvider sit handlingsrum.  

Der blev også refereret til, at uddannelsen inden for byplanlægning længe har 
været udfordret og andre institutioner i løbet af årene har indtaget området og 
arbejdspladserne med andre fagligheder, og at det med udspillet er givet en mu-
lighed for at tilbageerobre området på en ny måde, hvor der bygges oven på det 
eksisterende.  

Det blev også nævnt, at der i de kommende år kommer til at mangle arkitekter, 
særligt til den grønne omstilling. Det blev understreget, at en imødekommelse af 
udspillet med nye pladser ikke er et ønske om vækst i sig selv, men om at fast- 
holde en markant og vigtig position for kommende arkitekter og den samlede 
stand, som der er et reelt samfundsmæssigt behov for.  

Der var generel opbakning til - hvis det politiske udspil vedtages - at finde en 
’tredje vej’ for ét samlet Akademi med to adresser. Det kunne være et akademi, 
som samlet set leverer mere af den bæredygtige undervisning og forskning, som 
verden i høj grad efterspørger og som altså giver filialen i Kalundborg en rolle 
der rækker ud over det byplanmæssige.  

Der var også bred tilslutning til at etablering i Kalundborg giver en mulighed for i 
højere grad at benytte sig af samarbejde med relevant industri og en ambitiøs 
kommune, som skal udnyttes. Det blev nævnt, at netop arkitekter og designere 
har fagligheden til at se nye veje og at dette kan bruges aktivt til faglig impact. 
Det var samtidig også en opfordring til at gøre op med en eventuel forestilling 
om, at der ikke findes god kvalitet i byer uden for København.  

Dekanen for arkitektur refererede i øvrigt til Akademiets netop afholdte optagel- 
sesprøve, hvor Akademiet har modtaget mere end 700 ansøgninger via kvote 2- 
optag, heraf optages ca. 10 pct. Det kan derfor antages, at der vil være et stort 
rekrutterings-potentiale i forhold til at få studerende til at søge en eventuel ud- 
dannelse i Kalundborg.  

Der var stor opmærksomhed omkring de ressourcer, som en eventuel lokalitet i 
Kalundborg vil kræve, både menneskelige og økonomiske. Men samtidig blev 
der peget på, at organisationen allerede har været igennem tre afskedigelses- 
runder og at det politiske alternativ i form af en 10% dimensionering vil betyde et 
stort ressourceindhug, særligt i forhold til at opretholde momentum i den dag- 
lige drift og drive en fortsat udvikling - måske en større udfordring end at op- 
bygge og udvikle arkitektuddannelse på flere adresser.  

Det blev konkluderet, at det er bestyrelsens opgave at sikre ét stærkt Akademi, 
der leverer uddannelse og forskning af højeste kvalitet til gavn for både Dan- 
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mark og verden omkring os. Også med en ny lokalitet i Kalundborg og på trods 
af de nævnte udfordringer, som vil følge med en sådan opgave.  

Forude venter et eventuelt stort udviklingsarbejde, men også med store poten-
tialer, såfremt det politiske udspil vedtages. Hvis det bliver tilfældet (og det er 
det efterfølgende blevet med et meget bredt flertal af partier) udtrykte bestyrel-
sen opbakning til at finde en ny ’tredje vej’ ved muligheden for at få tildelt ca. 
150 helt nye studiepladser, kombineret med et tilsvarende antal på kommende 
optag i Kalundborg.  

Bestyrelsen tilkendegav at den ikke ønskede at pege på, at Det Kongelige Aka-
demi i stedet skal dimensionere hele institutionen med op til 10 pct.  

Bestyrelsen lagde stor vægt på, at de udtalte og forståelige bekymringer i fag-
miljøerne og i branchen skal tages med stor alvor, og at der skal sikres relevant 
inddragelse af de faglige medarbejdere på tværs af hele arkitektuddannelsen, 
såfremt der skal designes en ny uddannelse i Kalundborg. Samtidig er bestyrel-
sen særdeles opmærksom på, at der vil være et ekstraordinært behov for at få 
tilført de ressourcer og den finansiering, der er helt afgørende for Akademiets 
mulighed for at fastholde det høje kvalitetsniveau, helhedssyn og indfri de høje 
ambitioner.  

Der var enighed om, at drøftelserne i relation til udspillet var udbytterige og at 
det var positivt, at bestyrelsen fik mulighed for konstruktivt at drøfte de forskel-
lige perspektiver, der blev delt på mødet.  

Bestyrelsen nåede ikke at drøfte processen på mødet, men koncentrerede drøf-
telsen om indhold og konsekvenser af regeringens udspil. En enkelt betegnede 
den hidtidige proces som utilfredsstillende og ønskede klare rammer for det 
fremtidige forløb, hvor bestyrelsen er aktivt involveret og løbende orienteret i 
henhold til de regler der gælder for bestyrelsens arbejde. 

Bestyrelsen bakkede op om at give formandskab og rektor råderum og mandat 
til at navigere i den kommende politiske proces i forhold til ovennævnte konklu-
sioner og hertil hørende bemærkninger. Bestyrelsen vil følge udviklingen tæt de 
kommende år og det forventes, at udflytningen bliver en del af rammekontrak-
ten. 

Mandatet til formandskab og rektor er efterfølgende formuleret af bestyrelsen 
via mailkorrespondance:  

• Bestyrelsens fornemste opgave og mission er at sikre et nuværende og 
fremtidigt stærkt Akademi, der leverer uddannelse og forskning af høje-
ste kvalitet til gavn for både Danmark og verden omkring os. Et Akademi 
med stolte traditioner for at uddanne arkitekter i verdensklasse, der me-
strer helhedssyn og har en ekstrem høj faglighed, der er internationalt 
anerkendt.  

• Bestyrelsen har noteret sig de forståelige bekymringer, der har været 
udtrykt fra arkitektbranchen og medarbejdere på Akademiet. Bestyrel-
sen er helt opmærksom på, at der ligger en omfattende og ikke ukompli-
ceret ledelsesopgave i at indfri disse opmærksomhedspunker. Og besty-
relsen er særdeles opmærksom på, at der vil være et ekstraordinært be-
hov for at få tilført de ressourcer og den finansiering, der er helt 



 
 

Philip de Langes Allé 10, 1435 København K T: +45 4170 1500 M: info@kglakademi.dk W: kglakademi.dk 7/9 

Det Kongelige Danske Kunstakademis Skoler for Arkitektur, Design og Konservering 

afgørende for Akademiets mulighed for at fastholde det høje kvalitetsni-
veau, helhedssyn og indfri de høje ambitioner.  

• Bliver det politisk besluttet, at Det Kongelige Akademi kan få tildelt helt 
nye studiepladser (op til samlet set 150 nye pladser over en femårig pe-
riode) og samtidig skal flytte et tilsvarende antal pladser fra Campus 
Holmen (til Kalundborg) vil bestyrelsen sætte alt ind på at finde en ny 
vej, der bygger videre pa ̊ Akademiets høje faglighed, traditioner og inte-
gritet. Ambitionen vil være at løfte Akademiet yderligere ved at reformu-
lere den samlede arkitektuddannelse i det perspektiv, at Akademiet fort-
sat er ét Akademi – nu med en adresse mere - der tilsammen i gensidig 
udveksling skal tilbyde en ny uddannelse indenfor arkitektur.  

• Det er afgørende for bestyrelsen, at der IKKE bliver tale om at flytte By- 
planuddannelsen fra Holmen, men om en samlet gentænkning af arki-
tekturprogrammerne, herunder også Byplanlægning og tilknyttede fag-
ligheder.  

• Samtidig er bestyrelsen overbevist om, at de dygtige fagpersoner på Det 
Kongelige Akademi vil være afgørende for udviklingen af en ny uddan-
nelse af samme høje kvalitet som på Holmen og vil mestre denne op-
gave på utrolig kompetent måde. Ligesom det fine samspil med praksis 
og aftagere vil være nyttigt i udviklingsopgaven.  

• Bestyrelsen er optaget af at udvikle Akademiet med rødder solidt fæst-
net i dette ståsted og samtidig at være åben og ambitiøs i forhold til at 
møde de nye udfordringer, som blandt andet den grønne omstilling sæt-
ter. Bæredygtighed, cirkulære løsninger, FNs verdensmål har sat nye 
rammer og muligheder for Akademiet og dets samspil med omgivel-
serne.  

• Bestyrelsen deler i øvrigt ønsket om, at det er afgørende at fastholde Det 
Kongelige Akademis faglige integritet til at tilrettelægge og designe ud-
dannelsen. Samtidig bliver der behov for at finde nye arbejdsformer og 
veje til at sikre, at det gode og helt nødvendige samspil med arkitekt-
branchen fortsat udvikles.  

• Endelig er bestyrelsen opmærksom på, at der skal sikres et godt studie- 
og arbejdsmiljø på de to Campusser og at den samlede arbejdsplads – 
Det Kongelige Akademi - skal fungere og opleves som et integreret hele.  

Bestyrelsen har i øvrigt tilkendegivet, at den ikke er indstillet på at skulle gen-
nem yderligere nedskæringer og en ny dimensionering på 10 pct. til skade for 
både arkitektuddannelsen og branchens behov for kvalificerede kandidater, der 
kan medvirke til den grønne omstilling. 

 

Ad 5. Kvartalsregnskab og prognose 

SLAW opridsede i hovedtræk regnskabet for første kvartal og prognose for hele 
året 2021. Første kvartalsregnskabet viser et overskud på 11,3 mio. kr. der svarer 
til et niveau, hvor vi plejer at ligge på dette tidspunkt af året. Det skyldes bl.a. la-
vere udgifter til løn, drift og afskrivninger. Prognosen for resten af året viser et 
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forventet underskud på ca. 11 mio. kr. og dermed forventes et samlet resultat 
omkring nul, hvilket svarer til budgettet for 2021.  

Bestyrelsen tog kvartalsregnskab og prognose til efterretning. 

 

Ad 6. Opfølgning på udviklingsprojekter 

LDL redegjorde kort for projekt 107, der har været hårdt ramt af Corona-restrikti-
oner. Hertil kommer at en langtidssygemelding af værkstedsleder med efterføl-
gende fratrædelse har udskudt udviklingen af projektet. Der er iværksat et stil-
lingsopslag, og erhvervsenheden ser frem til at få sat drive på projektet med nye 
kræfter. 

De ”gule” projekter skyldes for en stor del corona-situationen, og grunden til at 
de ikke er røde er, at projekterne forventeligt bringes rettidigt i mål. 

En nærmere detailorientering om 100-projekterne kan passende forelægges på 
bestyrelsesmødet til september, eftersom det er vigtigt som optakt til at sætte 
rammerne for de næste strategiprojekter fra 2022 og frem. 

Bestyrelsen tog opfølgning på udviklingsprojekter til efterretning. 

 

Ad 7. Ny vision og strategi 

Punktet blev som sådan udskudt til næste møde, men LDL gav en kort status. 
Der har været afholdt 3 workshops med deltagelse af mere end 70 medarbej-
dere. De har budt aktivt ind i forhold til at forme de 4 scenarioer. En redaktions-
gruppe arbejder videre med indhold og en fysisk udstilling. Bestyrelsen besøger 
de fire scenarioer på Campus som afsæt til videre drøftelser. 

Akademiets 10-års jubilæum den 2. juni 2021 blev markeret med et online-jubi-
læum for alle medarbejdere i hver enkelt enhed, hvor de arbejdede med: ”Hvad 
er det gode fra fusionen, som vi ønsker at bære med ind i den næste strategipe-
riode”. 

Det har været en udfordring at få de studerende involveret i strategiprocessen 
pga. corona og eksamener, men de inviteres til at besøge de fire fysiske scenari-
oer til september. 

Fra bestyrelsen blev det tilkendegivet, at det er vigtigt med den inddragende 
proces. 

På mødet blev der spurgt ind til, om der arbejdes med Akademiets særlige DNA i 
strategien, og det blev bekræftet, at der arbejdes på såvel fortids -og nutidsfor-
tællingen. Mange medarbejdere har budt flot ind med deres fortællinger på int-
ranettet om Akademiets tradition, DNA, de vigtige begivenheder og kan læses 
her: https://kadk.sharepoint.com/teams/strategiproces 

Bestyrelsen tog kort status til efterretning. 

 

https://kadk.sharepoint.com/teams/strategiproces
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Ad 8. Forhold vedr. ”Sexisme/omgangsform – opfølgning på UMV og APV” 

I RKU er der taget initiativ til at have møde med Censorformandskabet for alle 
de kunstneriske uddannelser. Det vurderes at der er flere sexistiske krænkelser 
end vi får klager på, da der ikke er tradition for at klage. 

I RKU er der taget initiativ til at nedsætte et udvalg, der skal se på censorsituati-
onen og sikre, at de er klædt på til opgaven og står med den rette faglighed i ek-
samenssituationen. Onboarding-video er en mulighed. 

Bestyrelsesformanden anerkender den vigtige opmærksomhed der er kommet 
på området i branchen og diskussionerne i de enkelte studiemiljøer med lokale 
samtaler, og samtidig er det overraskende at se, hvor stor en andel af sexismen 
der kommer fra medstuderende. Formandens afsluttende bemærkning til punk-
tet er, at området følges fortsat med stor opmærksomhed. 

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 

 

Ad 9. Bestyrelsens årsplan for 2021 

Bestyrelsen mødes næste gang den 29. september 2021 til 24-24 strategisemi-
nar med mindre der bliver aftalt et ekstraordinært bestyrelsesmøde forinden (i 
forlængelse af dagsordens punkt 4). 

Endelig følger hurtigt en afklaring på, hvornår bestyrelsen får mulighed for at 
studere de fire scenarier før strategiseminaret. 

 

Ad 10. Eventuelt 

Formanden takkede studenterrepræsentanterne Kristi Alma Nygaard Aspen og 
Børge Madsen for deres bidrag på møderne og ønskede dem held og lykke. 

Formelt kan de ikke blive siddende i valgperioden ud, da de begge tager afgang 
og dermed færdiggør studiet.  

Afslutningsvis takkede formanden for en spændende dag og en god diskussion. 
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Vedr. Dagsordenens punkt 4) Politisk aftale 
om flere og bedre muligheder for uddan-
nelse i hele Danmark 

Dato: 10.08.2021 Journal nr.: 48591 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen 

 
 
Anledning 

Regeringen har sammen med et bredt flertal i Folketinget indgået en ny politisk 
aftale om udflytning af videregående uddannelser i Danmark.  

I hovedtræk går aftalen ud på, at der skal etableres endnu flere uddannelser 
uden for de store universitetsbyer i Danmark. Den politiske aftale for rammerne 
for flere og bedre uddannelsesmuligheder i hele Danmark er vedlagt som bilag.  

Sagsfremstilling 

I forlængelse af seneste bestyrelsesmøde den 24. juni 2021, blev det efterføl-
gende af bestyrelsen besluttet, at mødes til et ekstraordinært bestyrelsesmøde 
snarest muligt på baggrund af drøftelserne under dagsordens punkt 4 (24/6-21). 

På bestyrelsesmødet forholdt drøftelserne sig til regeringens udspil og ikke den 
politiske aftale af d. 25.06.2021 mellem regeringen (Socialdemokratiet), Venstre, 
Dansk Folkeparti, Socialistisk Folkeparti, Enhedslisten, Det Konservative Folke-
parti, Nye Borgerlige, Alternativet og Kristendemokraterne. 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen på mødet drøfter indholdet og den videre proces i 
den politiske aftale af 25. juni 2021, jf. dagsordens punkt 4 a. og b. 

Bilag 

Politisk aftale vedtaget den 25. juni 2021 
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Politisk aftale om rammerne for 

Flere og bedre 
uddannelsesmuligheder i hele 
Danmark  

Aftale mellem regeringen (Socialdemokratiet), Venstre, Dansk Folkeparti, Socialistisk Folkeparti, 

Enhedslisten, Det Konservative Folkeparti, Nye Borgerlige, Alternativet og Kristendemokraterne. 

*** 

1) Et bredt flertal i Folketinget ønsker et Danmark, hvor unge menneskers muligheder i livet ikke

bliver afgjort af, om man bor i en af de største byer eller i resten af landet. Der skal være gode

muligheder for uddannelse i hele Danmark.

(2) Gode uddannelsesmuligheder er ikke kun til gavn for den enkelte. Det gavner både det danske

samfund generelt og lokalsamfundene, der har brug for udvikling, liv og adgang til kompetencer,

der følger med lokale uddannelser. Bedre uddannelsesmuligheder i hele Danmark er desuden en

stor gevinst for de unge, der ikke har lysten eller ressourcerne til at flytte til en storby, men som får

mulighed for at uddanne sig tættere på, hvor de bor eller vokser op. Ofte på mindre

uddannelsesudbud med mulighed for en tættere kontakt med undervisere og medstuderende.

(3) Samtidig er det afgørende for danske virksomheder i hele Danmark, at man har adgang til

kvalificeret arbejdskraft. En del danske virksomheder findes i dag i og omkring de største byer.

Mange virksomheder er imidlertid også lokaliseret uden for de største byer. Vækst, produktivitet og

velstand i Danmark skabes ikke alene i København, Aarhus, Odense og Aalborg.

(4) Derfor er der stort behov for uddannede kompetencer i alle dele af landet. Det gælder både de

professions- og erhvervsrettede uddannelser. Det gælder maritime og tekniske uddannelser. Og

det gælder specialiserede kompetencer på universitetsniveau. Dertil kommer uddannet

arbejdskraft til de velfærdsrettede opgaver i stat, kommuner og regioner.

(5) Aftalepartierne har som politisk ambition, at der skal være endnu flere videregående

uddannelsestilbud uden for de største byer. Uddannelser, som kan tiltrække unge, der ellers ville

have valgt en uddannelse i en større by. Men også nye grupper af studerende, som ellers ikke

havde fået en videregående uddannelse. Det skal bidrage til, at flere danskere får en videregående

uddannelse, at flere mindre uddannelser uden for de største byer overlever, og at nye

uddannelsesudbud uden for storbyerne bliver mere bæredygtige – også på sigt.

(6) Siden 2008 er tilgangen til de videregående uddannelser steget med mere end 50 pct. Det er

særligt kommet de store universitetsbyer til gavn, hvor uddannelsesstederne mange steder har

haft vokseværk, mens uddannelsessteder uden for de største byer i mange tilfælde er udfordret.

 Bilag 1
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(7) I de kommende år vil der være faldende ungdomsårgange, hvilket kan udfordre

uddannelsesudbuddene uden for de største byer yderligere, hvis de uddannelsessøgende

fortsætter med i stigende grad at søge mod de største byer.

(8) Det er som følge heraf aftalepartiernes overbevisning, at der er behov for at ændre på de

strukturer, som trækker uddannelses-Danmark skævt. En skæv fordeling af uddannelserne har

stor betydning for resten af samfundet. Det gælder ikke mindst i forhold til vækst, udvikling og

muligheder.

(9) Det kræver, at der skabes bedre varige vilkår for at drive uddannelser de steder i landet, hvor

det er svært at rekruttere eller at få de unge med på uddannelsesvognen. Det handler både om

etablering af nye uddannelsesudbud og udflytning af uddannelsespladser på tværs af alle slags

videregående uddannelser. Samtidig skal udbuddet af videregående uddannelser ses i

sammenhæng med adgangen til de ungdomsuddannelser og VUC’er i lokalområderne, der er

adgangsgivende til de videregående uddannelser.

(10) Aftalepartierne ønsker, at alle typer af videregående uddannelse skal være tilgængelig uden

for de største danske byer. Det gælder både universitetsuddannelser, kunstneriske uddannelser,

professions- og erhvervsrettede uddannelser samt maritime uddannelser.

(11) Aftalepartierne vurderer, at det er en afgørende forudsætning for at kunne indfri ambitionen

om, at flere unge bliver optaget på en videregående uddannelse uden for de største byer, at der i

de kommende år skabes et bedre rekrutteringsgrundlag for disse uddannelser.

(12) Partierne hæfter sig i den forbindelse ved, at faldende ungdomsårgange i de kommende år

samlet set forventes at medføre en lavere tilgang af studerende. Aftalepartierne er på den

baggrund enige om, at der i takt med de faldende ungdomsårgange er behov for en samlet

tilpasning, så en større del af optaget fremover sker på de videregående uddannelser uden for de

største byer og uden for universiteternes hovedcampus. Dette skal bl.a. understøtte, at

eksisterende udbud og mindre campus-byer fortsat har et tilstrækkeligt rekrutteringsgrundlag og

kan fastholde et tilstrækkeligt optag.

Uddannet velfærdspersonale i alle dele af Danmark 

(13) Veluddannet arbejdskraft er afgørende for velfærden på kommunalt og regionalt niveau. Der

er på en række områder mangel på velfærdspersonale i Danmark, og det er forventningen, at

manglen vil stige over de kommende år som resultat af bl.a. den demografiske udvikling samt en

række politiske beslutninger.

(14) For partierne er det en vigtig prioritet, at der er bedre forudsætninger for at rekruttere

kvalificeret velfærdspersonale i hele Danmark – også uden for de største byer. Aftalepartierne

bakker derfor op om ambitionen om, at 60 pct. af uddannelsespladserne på de fire store

velfærdsuddannelser på sigt skal ligge uden for de største byer. Ambitionen søges frem mod 2030

indfriet på landsplan ved at oprette 1.000 nye uddannelsespladser uden for de fire største byer

samt ved at udflytte ca. 1.000 eksisterende pladser fra de fire største byer.

(15) Aftalepartierne lægger vægt på, at de uddannelsespladser, der udflyttes, bliver inden for den

region, hvor den storby, de flyttes fra, er hjemmehørende. Dette skal blandt andet understøtte, at

velfærdsarbejdskraften fortsat uddannes tæt på f.eks. København, hvor der er stor efterspørgsel
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på kvalificeret velfærdsarbejdskraft. Antallet af pladser, der udflyttes fra den enkelte større by, er 

baseret på det indbyrdes forhold mellem de større byer i forhold til deres antal af 

velfærdsuddannelsespladser i dag. 

(16) De 1.000 nye uddannelsespladser fordeles i alle regioner med udgangspunkt i, hvor stort et

antal velfærdsuddannelsespladser den enkelte region har i dag, ligesom der er taget hensyn til en

række regionale forhold i de enkelte regioner.

(17) Det er partiernes intention, at udflytningen af uddannelsespladser på velfærdsuddannelserne

både involverer uddannelser, der har få eller ingen ledige pladser, og uddannelser, hvor der er

ledige pladser. På den måde er der potentiale for at få flere af de kvalificerede ansøgere ind på

uddannelserne samtidig med, at der tages højde for, at det for uddannelser med mange ledige

pladser kan have stor betydning at skulle flytte deres besatte pladser ud af storbyen.

(18) Partierne er enige om, at de enkelte uddannelsesinstitutioner tildeles en overordnet ramme for

antallet af nye og udflyttede uddannelsespladser på de fire store velfærdsuddannelser. Dette giver

institutionerne mulighed for at tilrettelægge pladserne mest optimalt i forhold til eksempelvis at

sikre de nødvendige praktikpladser.

(19) Aftalepartierne er på den baggrund enige om, at:

- De fire største byer alle skal bidrage til at opnå 60/40-fordelingen på landsplan for de fire

uddannelser samlet set.

- Alle regioner får del i de 1.000 nye pladser. De ca. 1.000 udflyttede pladser flyttes inden for

hver enkelt region og ikke mellem regionerne.

- Der kan ikke alene udflyttes ”tomme pladser”. Mindst en tredjedel af pladserne skal være

pladser med aktivitet.

(20) Partierne noterer sig, at den overordnede fordeling mellem de enkelte

uddannelsesinstitutioner er: 100 nye og 150-200 udflyttede pladser i Region Nordjylland, 220 nye

og 150-200 udflyttede pladser i Region Midtjylland, 230 nye og 100-150 udflyttede pladser i Region

Syddanmark, 300 nye pladser i Region Sjælland samt 150 nye og 500-550 udflyttede pladser i

Region Hovedstaden.

(21) Aftalepartierne lægger vægt på, at ambitionen indfries frem mod 2030 under hensyn til

etableringen af praktikpladser og arbejdsmarkedets behov. Partierne noterer sig i den forbindelse,

at uddannelses- og forskningsministeren vil indgå aftale om den konkrete implementering af 60/40-

initiativet med de berørte institutioner, som forelægges aftalepartierne. Aftalerne kobles til de

kommende strategiske rammekontrakter for 2022-2025.

(22) Den præcise fordeling af udflyttede og nyetablerede uddannelsespladser på de forskellige

udbud fastsættes i samarbejde med de enkelte professionshøjskoler – og efter dialog med

kommuner og regioner. Det vil således være op til institutionerne at fordele pladserne mest

hensigtsmæssigt med udgangspunkt i en række lokale forhold som faciliteter, holdstørrelser,

mulighed for at tilvejebringe praktikpladser mv.

(23) Aftalepartierne forelægges to gange årligt en status på, hvor mange pladser, der bliver

udflyttet/nyoprettet på de fire store velfærdsuddannelser uden for de største byer.
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Et nyt Nationalt Partnerskab for Velfærdsuddannelser 

(24) Det er en forudsætning for oprettelsen af nye velfærdspladser, at kommuner og regioner kan 

tilvejebringe de fornødne praktikpladser. Hvis det ikke er muligt, kan der ikke udbydes flere 

uddannelsespladser. 

 

(25) Aftalepartierne bakker derfor op om, at der etableres et nyt nationalt partnerskab om 

velfærdsuddannelser på det videregående uddannelsesområde mellem regeringen, KL og Danske 

Regioner, som skal styrke dialogen om uddannelsesdækningen for velfærdsuddannelserne i hele 

landet, herunder med særligt fokus på flere praktikpladser.  

(26) Det er aftalepartiernes forventning, at partnerskabet understøtter, at der bliver tilvejebragt det 

antal nye praktikpladser, som forudsættes med aftalen, dvs. praktikpladser til de 1.000 nye 

velfærdsuddannelsespladser samt i relevant omfang praktikpladser til de 1.000 udflyttede 

uddannelsespladser. Aftalepartierne ønsker, at partnerskabet fokuserer på flere praktikpladser på 

uddannelser, hvor der er stor søgning men mangel på uddannelsespladser.  

Partnerskabet kan desuden anvendes som ramme for analyser af arbejdskraftbehovet inden for de 

fire store videregående velfærdsuddannelser og som forum for drøftelse af løbende udvikling af 

praktikken og rekrutteringsudfordringer til velfærdsuddannelserne. 

(27) Partnerskabet udarbejder et kommissorium, som forelægges aftalepartierne i efteråret 2021. 

(28) Professionshøjskolerne og andre relevante interessenter skal løbende inddrages i 

partnerskabets arbejde. 

Bedre vilkår for at drive uddannelse uden for de største byer 

(29) Det er aftalepartiernes ønske, at de økonomiske vilkår for at drive uddannelse uden for de 

største byer skal forbedres markant. 

(30) De videregående uddannelsers bevillinger er i dag i høj grad baseret på antallet af 

studerende, der består deres eksamener. Det giver uddannelsesinstitutionerne et incitament til at 

etablere store uddannelser og uddannelsessteder, som kan understøtte den mest effektive drift. 

Det risikerer at bidrage til koncentration og centralisering af uddannelser. 

 

(31) Aftalepartierne ønsker at indføre elementer i uddannelsesbevillingerne, som i endnu højere 

grad end i dag sigter mod at gøre det bæredygtigt at drive uddannelse uden for de større byer.  

 

(32) Konkret er partierne enige om, at:  

- Hæve grundtilskuddet til decentrale uddannelsesudbud fra 2 mio. kr. til 4 mio. kr. pr. 

udbudssted fra 2023 og frem. 

- Den nuværende grænse, hvor en institution højst kan modtage tilskud for seks udbud, fjernes.  

- Der gives et nyt decentralt grundtilskud på 2 mio. kr. til uddannelsesfilialer, der ligger uden for 

de fire største byer, fra 2023 og frem. 
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- Der fastsættes et krav om en minimumsbestand på 30 i forbindelse med den løbende 

genfastsættelse af det decentrale grundtilskud. 

- Taxametertaksten til udbud uden for de største byer hæves med 5 pct. i 2023 og 2024, 6 pct. i 

2025 og 2026 og 7 pct. fra 2027 og frem.  

(33) De nye rammer skal bidrage til, at det i de kommende år gøres mere attraktivt at etablere nye 

decentrale uddannelsesudbud i hele landet. 

(34) Samtidig vil initiativerne forbedre de økonomiske rammevilkår for alle eksisterende 

uddannelsesudbud uden for de største byer, hvilket kan understøtte, at de allerede eksisterende 

regionale udbud i de kommende år med faldende ungdomsårgange får bedre mulighed for at klare 

sig i konkurrencen med de største byer.  

(35) Aftalepartierne noterer sig, at mere end 70 eksisterende uddannelsesudbud fordelt i hele 

landet vil få bedre økonomiske rammer i form af regionalt taxameter samt for en række af 

udbuddenes vedkommende også forhøjet decentralt grundtilskud til udbudsstedet. 

 

Investerings- og etableringstilskud til nye uddannelsesudbud uden for storbyerne 

(36) Ud over en forbedring af de varige økonomiske rammer ønsker aftalepartierne at investere 

ekstraordinært i etableringen af en række nye konkrete uddannelsesudbud. 

(37) Flere uddannelser uden for de største byer skal bl.a. bidrage til, at virksomheder i hele 

Danmark har adgang til kvalificeret arbejdskraft, herunder de produktionsvirksomheder, som ligger 

uden for de fire største byer. Kombinationen af lokale virksomheder og uddannelser kan bidrage til 

at vende udviklingen i de byer, som oplever afvikling og fraflytning. Det gavner både 

virksomhederne, lokalsamfundene og velstanden i Danmark. 

(38) Partierne er derfor enige om at afsætte i alt 84 mio. kr. i perioden 2021-2026 til at 

medfinansiere oprettelsen af 16 nye professions-, erhvervsrettede- og maritime uddannelser fordelt 

i hele Danmark, jf. bilag A, Professions- og erhvervsrettede udbud, der modtager særskilt 

investerings- og etableringsstilskud. 

(39) Udbuddene er udvalgt på baggrund af lokal og regional dialog om, hvor der er potentiale for at 

etablere nye uddannelsesudbud.  

(40) Ud over de fire store velfærdsuddannelser er der særligt fokus på uddannelser, hvor der er 

kvalificerede afviste ansøgere i byerne samt efterspørgsel efter uddannelsen uden for byerne. Der 

er desuden overordnet sigtet mod uddannelser med en generelt lav ledighed for dimittender sådan, 

at der forventes efterspørgsel på arbejdsmarkedet efter uddannelsesprofilerne.  

 

(41) I forhold til den geografiske placering er der lagt vægt på udbudsplaceringer, hvor der allerede 

i dag er uddannelsesinstitutioner til stede. Der er således lagt vægt på uddannelsesbyer, hvor der i 

forvejen er uddannelsesfaglige miljøer og studiemiljøer. Det er ligeledes taget i betragtning, om 

uddannelsesudbuddene kan oprettes steder, hvor der i dag er lav uddannelsesdækning, herunder 

f.eks. dele af Vestjylland og på Lolland-Falster. 
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Flere attraktive uddannelser på universitetsniveau uden for de fire største byer 

 

(42) De danske universitetsuddannelser har historisk været centreret i få større byer. Det skaber 

stærke forskningsmiljøer, som bidrager til, at Danmark er førende på en lang række 

forskningsområder.  

 

(43) At universiteterne primært er placeret i de fire største byer betyder imidlertid også, at langt 

hovedparten af universiteternes uddannelsespladser i dag findes i København, Aarhus, Odense og 

Aalborg.     

 

(44) Partierne bag aftalen ønsker, at det skal være muligt for flere unge at tage en 

universitetsuddannelse uden for de største byer.  

 

(45) Aftalepartierne er enige om at afsætte i alt 434 mio. kr. i perioden 2021-2026 til at 

medfinansiere oprettelsen af fem nye lange videregående uddannelser på universitetsniveau 

fordelt i hele Danmark, jf. bilag B, Udbud på universitetsniveau, der modtager særskilt investerings-

og etableringstilskud.   

(46) De fem uddannelser er valgt på baggrund af en gennemgang af de seneste ansøgnings- og 

optagelsestal for 2020, der indikerer høj popularitet blandt ansøgerne. Det forventes på den 

baggrund, at uddannelserne fortsat vil være søgte, selvom de placeres uden for de fire største 

byer. Samtidig er der for størstedelens vedkommende tale om uddannelser med lav ledighed for 

dimittender. Uddannelserne udbydes ikke i forvejen i områderne. Der arbejdes derfor efter en 

synergi med eksisterende forsknings- eller undervisningsmiljøer i områderne mhp. at understøtte 

tilstrækkelig kapacitet. For at sikre kvaliteten af det eksisterende forsknings- og undervisningsmiljø 

på de nuværende udbud er der lagt op til, at de nye universitetsuddannelsesudbud udgøres af en 

kombination af nye og udflyttede pladser. 

(47) For så vidt angår de nye udbud til dyrlæge og tandlæge noterer partierne sig, at der vil være 

behov for at udvikle de konkrete udbud i samarbejde med den eller de pågældende 

uddannelsesinstitutioner, som skal lave udbuddet, herunder af hensyn til at understøtte kvaliteten i 

og forskningsunderstøttelsen af uddannelserne. 

(48) Aftalepartierne noterer sig desuden, at det i lyset af den generelle udfordring med rekruttering 

af tandlæger vil være relevant i processen at se på den fremadrettede opbygning og organisering 

af tandlægeuddannelsen. 

(49) Uddannelses- og forskningsministeren vil i foråret 2022 give aftalepartierne en status på 

arbejdet. 

(50) Der afsættes desuden 19 mio. kr. over en fireårig periode til to kunstneriske uddannelser på 

Kulturministeriets område, jf. bilag C, Uddannelser på Kulturministeriets område, der modtager 

særskilt investerings- og etableringstilskud. 

 

Ansøgning og prækvalifikation af de nye udbud 

(51) Aftalepartierne lægger vægt på, at de nye uddannelser er lokalt forankrede og ses i 

sammenhæng med lokale behov og efterspørgslen på arbejdsmarkedet. Det er vigtigt, at de nye 
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uddannelser etableres i samarbejde med lokale kræfter – f.eks. kommuner eller virksomheder – og 

at de er målrettet lokale behov og styrker, så uddannelserne bliver særligt attraktive for nye 

studerende. 

(52) Alle nye uddannelsesudbud vil derfor skulle prækvalificeres efter de almindelige regler på det 

videregående uddannelsesområde.  

(53) Uddannelsesinstitutionerne vil således skulle ansøge om at oprette uddannelsesudbud. 

Ansøgningen skal igennem prækvalifikation hos ’Det rådgivende udvalg for vurdering af udbud af 

videregående uddannelser’ (RUVU), og udbuddet skal herefter godkendes af uddannelses- og 

forskningsministeren, før det kan oprettes.  

(54) I prækvalifikationen undergår udbuddene en faglig vurdering af bl.a. arbejdsmarkeds-

efterspørgsel og konsekvenser for andre udbydere. Her lægges vægt på, at udbuddet bidrager til 

det regionale behov for uddannelsen. Der er således en grundig faglig vurdering af de nye 

uddannelsesudbuds relevans, så det vurderes, at de nye udbud er hensigtsmæssige set i både et 

samfundsøkonomisk og uddannelsespolitisk perspektiv. 

 

(55) For velfærdsuddannelsernes vedkommende skal kommuner og regioner desuden tilvejebringe 

de fornødne praktikpladser, før en uddannelse kan oprettes. Hvis det ikke er muligt at finde de 

fornødne praktikpladser, kan der ikke udbydes flere uddannelsespladser. 

(56) Hvis det skulle vise sig, at en eller flere af de nye uddannelser alligevel ikke kan oprettes og 

de afsatte investerings- og etableringsstilskud derfor ikke udmøntes, vil aftalepartierne drøfte 

alternativ anvendelse af midlerne. 

 

2030-målsætning om højere optag uden for storbyerne og lavere optag i de største byer  

 

(57) Aftalepartierne lægger vægt på, at der er et bredt geografisk udbud af uddannelser, så også 

uddannelsessøgende uden for de største byer i de kommende år har gode 

uddannelsesmuligheder. Aftalepartierne vurderer desuden, at der i takt med de faldende 

ungdomsårgange er behov for at sikre et bedre rekrutteringsgrundlag for uddannelserne uden for 

de største byer.  

 

(58) Partierne hæfter sig i den forbindelse ved, at faldende årgange i de kommende år samlet set 

forventes at medføre en lavere tilgang af studerende. Seneste fremskrivning af 

ungdomsårgangene viser således et markant fald fra 2030 og frem, som omkring 2040 vil være på 

12 pct.  

 

(59) Aftalepartierne er på den baggrund enige om, at der i takt med de faldende ungdomsårgange 

er behov for en tilpasning, så en større del af optaget fremover sker på de videregående 

uddannelser uden for de største byer og uden for universiteternes hovedcampus. Dette skal bl.a. 

understøtte, at eksisterende udbud og mindre campus-byer fortsat har et tilstrækkeligt 

rekrutteringsgrundlag og kan fastholde et tilstrækkeligt optag. Det vil ligeledes være med til at 

understøtte, at der skabes nye udbud – herunder nye uddannelsesfilialer og lignende 

udbudsformer – f.eks. i sammenhæng med ungdomsuddannelser og på tværs af de forskellige 

videregående uddannelser. 
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(60) Aftalepartierne ønsker konkret, at der udarbejdes en samlet 2030-sektorplan for 

hver hovedsektor (universiteter, erhvervsakademier, professionshøjskoler, maritime institutioner og 

kunstneriske institutioner) for, hvordan en målsætning om udflytning eller nedskalering af 

sektorens samlede optag i de største byer på op til 10 pct. kan realiseres frem mod 20301. 

(61) Aftalekredsen giver derfor uddannelses- og forskningsministeren til opgave at facilitere en 

inddragende proces med uddannelsesinstitutionerne, som leder frem til 2030-sektorplaner for hver 

sektor blandt de videregående uddannelser. 

 

(62) 2030-sektorplanerne skal forholde sig til, hvor nye uddannelsespladser kan etableres uden for 

de fire største byer og universiteternes hovedcampus, herunder med fokus på udbygning af 

eksisterende mindre campus-byer, større arbejdsdeling på tværs af institutionerne og hensyn til, at 

der ikke opstår uhensigtsmæssig konkurrence og først-til-mølle-logikker i forbindelse 

med etableringen af de nye uddannelsespladser.  

 

(63) 2030-sektorplanerne baseres på, at hver enkelt omfattede uddannelsesinstitution i efteråret 

2021 udarbejder et oplæg til, hvordan institutionen kan udflytte eller nedskalere optaget i de fire 

største byer på 5-10 pct., dog 3-5 pct. for universiteter med hovedcampus uden for de største byer. 

 

(64) Der skal i institutionernes oplæg ud over decentralisering og et reduceret optag i de største 

byer tages hensyn til offentlige arbejdsgivere og erhvervslivets behov, fortsat udbud af 

uddannelser med særlig høj efterspørgsel og beskæftigelse f.eks. IT-uddannelser og tekniske 

uddannelser, at der fortsat er et bredt udbud af uddannelser i Danmark, herunder små fag og 

sprog, at der sikres god geografisk spredning af udbud uden, at uddannelsesudbud kommer i 

unødig konkurrence, at de forskellige institutioner har forskellige geografiske forhold, og at der 

fortsat sikres stærke forskningsmiljøer, forskning i verdensklasse og stærk tværfaglighed.  

 

(65) Der kan i institutionernes oplæg indgå nye typer udbudsformer i forhold til i dag, herunder i 

samarbejde med erhvervsliv og offentlige myndigheder, ligesom oplægget kan indeholde 

samarbejder og tværgående udbud mellem institutioner. Partierne lægger dog vægt på, at der er 

tale om reel ny uddannelsesaktivitet uden for de største byer. 

 

(66) Uddannelses- og forskningsministeren forelægger i april 2022 aftalepartierne 2030-

sektorplaner for hver sektor til drøftelse. I sammenhæng hermed fremlægges koblingen til øvrige 

dimensioneringsformer på det videregående uddannelsesområde. 

 

(67) Som følge af aftalen om reduktion af engelsksprogede videregående uddannelser reduceres 

en række engelsksprogede uddannelsespladser, herunder i de fire største byer. Aftalepartierne 

noterer sig, at det vil være relevant at fastsætte en øvre grænse for, hvor meget de enkelte 

uddannelsesinstitutioner samlet set skal reducere deres tilgang i de største byer. Aftalepartierne er 

enige om at fastsætte en sådan grænse på 20 pct. 

 

                                                           
1 De 10 pct. måles ift. tilgangen i 2019 for indgangs- og afgangsuddannelser fraregnet de fire store velfærdsuddannelser 

samt udenlandske studerende på lukkede engelsksprogede uddannelser. 
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(68) På baggrund af de endelige 2030-sektorplaner laves en tillægsaftale til den enkelte 

uddannelsesinstitutions løbende strategiske rammekontrakter med måltal for den gradvise 

indfasning og tilpasning af uddannelsesudbuddet frem mod 2030. Der gøres årligt status på 

arbejdet mv., ligesom aftalepartierne årligt forelægges en samlet opgørelse over udviklingen. 

 

(69) Aftalepartierne lægger vægt på, at alle uddannelsesinstitutioner udarbejder et oplæg svarende 

til en udflytning eller nedskalering på 5-10 pct. – dog 3-5 pct. for universiteter med hovedcampus 

uden for de største byer – og at alle institutioner går konstruktivt ind i dette arbejde med 

Uddannelses- og Forskningsministeriet.  

 

(70) Partierne noterer sig, at der allerede er mange konstruktive indspark om potentielle nye 

udbud. Partierne ønsker derfor at målrette midler til en særlig 2030-udviklingspulje, som partierne i 

de kommende år kan prioritere mhp. at understøtte nye uddannelsesmuligheder uden for de fire 

største byer, jf. bilag D, nye regionale udbud med potentiale. 

 

(71) Partierne er enige om, at de tilpasninger, som følger af 2030-sektorplanerne, skal 

implementeres gradvist og på en fleksibel måde, så den enkelte uddannelsesinstitution får 

mulighed for bedst muligt at tilpasse indfasningen efter egne individuelle forhold, og så ingen 

nuværende studerende bliver berørt af initiativet. 

 

(72) Aftalepartierne vil følge udviklingen i udflytningen eller nedskaleringen i de største byer. I 

tilfælde af, at uddannelsesinstitutionerne ikke følger den politiske intention i initiativet, vil 

aftalepartierne drøfte behovet for at begrænse en andel i optaget (målt ift. tilgangen i 2019) i de 

største byer og på universiteternes hovedcampus via institutionsspecifik reduktion af tilgangen på 

op til 10 pct. 

 

Finansiering af aftalen 

(73) Aftalepartierne er enige om at tilvejebringe en fuldt finansieret udgiftsramme allerede fra 2021 
til udflytning af videregående uddannelse. Aftalebeløbene er angivet i 2021-priser. 
 
(74) Aftalepartierne er enige om at afsætte midler til et regionalt taxameter på 105 pct. i 2023 og 
2024, 106 pct. i 2025 og 2026 og 107 pct. fra 2027. 
 
(75) Aftalepartierne er enige om at afsætte midler til at øge det decentrale grundtilskud fra 2 til 4 
mio. kr. årligt fra 2023 for ordinære uddannelsesudbud og 2 mio. kr. til uddannelsesfilialer. 
 
(76) Aftalepartierne er enige om at afsætte i alt 84,0 mio. kr. i 2021-2026 til at understøtte 
etablering af en række prioriterede uddannelsesudbud uden for de store byer, jf. bilag A.  
 
(77) Aftalepartierne er desuden enige om at afsætte i alt 434,0 mio. kr. til at understøtte fem 
uddannelser på universitetsniveau i 2023-2026, jf. bilag B. Desuden afsættes 3,5 mio. kr. i 2023 
stigende til 14,0 mio. kr. årligt fra 2028. 
 
(78) For at understøtte udflytning af uddannelser inden for musik og scenekunst er aftalepartierne 
enige om at prioritere 10,0 mio. kr. i 2023, 3,0 mio. kr. i 2024, 3,0 mio. kr. i 2025 og 3,0 mio. kr. i 
2026, jf. bilag C.  
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(79) Aftalepartierne er desuden enige om at afsætte i alt 209,5 mio. kr. til at understøtte yderligere 
uddannelsesudbud i de kommende år. For at understøtte processen med planlægning og 
implementering af udflytningen afsættes desuden 2,5 mio. kr. årligt i 2023-2026. 
 
(80) Aftalepartierne er enige om at finansiere udgifter stigende til 231,5 mio. kr. årligt fra 2028 med 
provenuet fra Aftale om reduktion af engelsksprogede videregående uddannelser. 
 
(81) Aftalepartierne er enige om at søge at reducere omkostningerne på de videregående 
uddannelsesinstitutioner til managementkonsulenter og øvrige konsulenter samt agenter med 81,0 
mio. kr. årligt fra 2022 ved at reducere de variable uddannelsestilskud til de videregående 
uddannelsesinstitutioner. 
 
(82) Aftalepartierne er enige om yderligere at finansiere udgifterne til udflytning af uddannelser ved 
at tilpasse investeringsrammen på Uddannelses- og Forskningsministeriets område med 115,0 
mio. kr. årligt i 2023-2026 og med 60,0 mio. kr. årligt fra 2027.  
 
(83) Aftalepartierne er enige om at prioritere i alt 86,0 mio. kr. til udflytning af uddannelser som 
følge af tilbageløb af bevillinger i forbindelse med statens salg af innovationsmiljøer.  
 
(84) Endelig er aftalepartierne enige om at omprioritere 14,2 mio. kr. årligt fra 2023 fra en reserve 
til nye decentrale udbud samt inden for rammerne af bevillingssystemet for videregående 
uddannelser at prioritere puljen til kvalitetstilskud i hvert af årene 2021, 2022 og 2025 til at 
understøtte udflytning af uddannelser.  

 
Tabel 1 – Samlet økonomi 
 

Mio. kr. (2021-pl) 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 

         

Udgifter i alt 154,5 207,8 297,9 397,5 465,5 440,6 386,2 386,7 

5-6-7 pct. øget regionalt taxameter   120,0 133,0 177,2 187,2 218,4 218,4 

Decentralt grundtilskud fra 2 til 4 mio. kr.    114,0 146,0 154,0 154,0 154,0 154,0 

Kunstneriske uddannelser (inkl. arkitekt)   15,0 11,0 14,0 16,0 13,0 14,0 

Investerings- og etableringstilskud  152,5 173,8 16,4 3,0 76,0 80,9 0,8 0,3 

2030-udviklingspulje 2,0 34,0 30,0 102,0 41,8 0,0 0,0 0,0 

Administration i UFM   2,5 2,5 2,5 2,5   

         

Finansiering i alt 154,5 207,8 297,9 397,5 465,5 440,6 386,2 386,7 

Provenu fra engelsksprogede uddannelser 0,0 0,8 47,7 187,3 185,3 230,4 231,0 231,5 

Konsulent- og agentbesparelser 0,0 81,0 81,0 81,0 81,0 81,0 81,0 81,0 

Uforbrugt reserve til nye decentrale grundtilskud 0,0 0,0 14,2 14,2 14,2 14,2 14,2 14,2 

Investeringsramme 0,0 0,0 115,0 115,0 115,0 115,0 60,0 60,0 

Kvalitetsmidler i bevillingssystemet 124,5 110,0 0,0 0,0 70,0 0,0 0,0 0,0 

Salg af innovationsmiljøerne 30,0 16,0 40,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 

         

Balance 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 

Anm.: Der kan forekomme afvigelser i totalerne som følge af afrundinger. *) Opgørelsen dækker over nettofinansieringsbidraget. 
 
 

(85) Aftalepartierne forpligter sig til at stemme for de bevillingsmæssige ændringer, som følger af 

aftalen.  
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Opfølgning 

(86) Aftalepartierne er enige om, at arbejdet med flere og bedre uddannelser uden for de største 

byer i de kommende år er af afgørende betydning for det danske samfund. Partierne ønsker på 

den baggrund, at aftalekredsen etableres som et løbende politisk samarbejde, som vil følge 

området og udviklingen tæt, herunder i tilfælde af, at der i forbindelse med implementeringen sker 

væsentlige ændringer i forhold til elementerne i aftalen. 

 

(87) Uddannelses- og forskningsministeren vil derfor som en del af aftalen indkalde partierne til 

orientering om status to gange årligt – én gang i efteråret og én gang i foråret.       

  

(88) Aftalepartierne vil i forbindelse med de halvårlige møder bl.a. følge udviklingen i forhold til: 

- Hvor mange nye uddannelsesudbud, der etableres i forlængelse af den politiske aftale, 

herunder de udbud, som tildeles særskilte etablerings- og opstartstilskud. 

- Hvor mange pladser, der bliver udflyttet/nyoprettet på de fire store velfærdsuddannelser 

uden for de største byer, herunder hvor mange nye praktikpladser, der bliver tilvejebragt, 

og inden for hvilke områder samt udviklingen i søgning, optag og tilgang på de fire store 

velfærdsuddannelser. 

- Hvor mange pladser der bliver udflyttet som konsekvens af initiativet om begrænsningen af 

optaget i de største byer. 

(89) Partierne noterer sig i den forbindelse, at i tilfælde af én eller flere uddannelsesinstitutioner 

ikke ønsker at udfylde den ramme, institutionen er tildelt, vil uddannelses- og forskningsministeren 

gå i dialog med Folketingets partier om muligheden for, at institutionerne kan pålægges at leve op 

til den politiske intention i nærværende rammeaftale. 
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